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PER UNA NETEJA pàg 18

Els ecologistes alerten 
de “greus afectacions” 
a la riera Roja de Sant Boi

CASTELLDEFELS pàg 10
Reyes enterra el polèmic
projecte dels Sis Eixos Verds

A FONS pàgs 12 i 13
Un territori de festes
populars (re)inventades

El Prat celebra el Sant Pollín pàg 16

El Sant Fermí local

Queixesa l’Alba-rosade
ViladecanspelCasinoocupat

Els veïns denuncien la degradació d’aquest antic restaurant i l’Ajuntament diu que ja hi està a sobre pàg 14
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REFERENT MUNDIAL pàg 3
Gavà, capital ‘tulliana’: 
la ciutat acull la 20a reunió
de fans del grup Jethro Tull 

SANT BOI pàg 18
L’alcaldessa Lluïsa Moret
és la nova presidenta de 
la Diputació de Barcelona
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Gavà és un municipi que desta-
ca per la seva tranquil·la platja,
els seus paisatges de muntanya,
els seus espàrrecs i també per ser
la seu d’una trobada d’àmbit in-
ternacional dedicada a la mítica
banda de rock progressiu brità-
nica Jethro Tull, liderada per
Ian Anderson. Enguany cele-
brava la seva vintena edició, que
va reunir centenars de fans del
grup vinguts de tota Espanya,
d’Europa i del món el 8 de juliol
a l’auditori Marc Grau, un esce-
nari de luxe a l’aire lliure que li va
com anell al dit.
Els responsables d’aquesta

festa són els Tullianos, una asso-
ciació de seguidors de Jethro
Tull que va néixer fa dues dèca-
des precisament de la mà d’un
professor gavanenc, Albert Vi-
llanueva, que des de fa pocs anys
també s’atreveix amb la novel·la
negra i està a punt de publicar la
seva tercera obra. Villanueva va-
lora de manera molt positiva la
convenció del dia 8, malgrat que
el dia d’abans dos membres his-
tòrics de la banda, Dee Palmer i
Clive Bunker, no van poder volar
de Birmingham a Barcelona per
una cancel·lació. Estava previst
que toquessin a la convenció, i Vi-
llanueva reconeix que, quan se’n
va assabentar, volia amagar-se en
un cau. Així i tot, la gent va en-
tendre el contratemps i la festa, fi-
nalment, va ser “tot un èxit”. 
I és que és precisament l’am-

bient de la trobada el que més va-
lora la gent que hi va any rere any.
“La convenció de Tullianos és
com una gran colla d’amics”, de-
fineix Villanueva, que posa di-
versos exemples de fans de Jeth-
ro que, passi el que passi, no
deixen de viatjar a Gavà per gau-

dir de la convenció. És el cas
d’un músic italià que, estant de
vacances a Espanya, en concret a
Madrid, va fer un break al seu
viatge per agafar un AVE i passar
unes hores a Gavà amb la resta
dels tullianos. “Això és el que més
m’omple”, destaca Villanueva. 

UN LORD ENTRE EL PÚBLIC
De fet, entre els incondicionals de
la trobada hi ha un lord anglès,
Stewart Wood, baró d’Anfield i po-
lític d’upa, seguidor de la banda
d’Anderson -amb qui li uneix una
amistat- i, a més, músic. Wood va
pujar a l’escenari i va ser el prota-
gonista d’un dels sortejos de ma-
terial de la banda que es fan cada
any en la trobada. Fa dos anys, per
exemple, es va sortejar la flauta
d’Anderson, mentre que enguany,
entre altres, es va rifar una visita
guiada al parlament britànic i a
Westminster –cosa que no sol

ser habitual– a càrrec de Lord
Wood. No debades, aquest polític
anglès ja ha dit que l’any vinent
Anderson serà a Gavà. 
No seria la primera vegada,

però, que el líder de Jethro Tull vi-
sités el municipi. Sense anar més

lluny, Villanueva té fil directe
amb ell, des que es van conèixer
en el backstage d’un concert a
Londres. “Si això m’hagués pas-
sat d’adolescent, no sé que hau-
ria fet”, bromeja el professor ga-
vanenc, que es vanta d’haver fet
que Anderson introdueixi la pa-
raula Gava -sense accent, però- al

seu vocabulari. La qüestió és que
aquesta trobada de Gavà s’ha fet
un nom entre la comunitat de
fans d’aquesta banda britànica. 
El mateix Anderson col·la-

bora anualment amb la conven-
ció, cedint material de la banda,
com ara instruments, marxan-
datge o escrits. I és que, ara per
ara, la convenció de Tullianos és
única a Espanya i a Europa. No es
tracta tant d’anar a sentir músi-
ca, com de compartir una estona
entre amics. Aquest va ser, de fet,
l’esperit amb el qual Villanueva va
crear el 1998, a les beceroles
d’internet, el primer web en cas-
tellà dedicat a Jethro Tull. Una
iniciativa que va crear una co-
munitat de persones de tot el
món, de parla hispana, que amb
els anys va convertir-se en l’actual
trobada anual. 
Per tant, no és estrany veure

famílies senceres gaudint de la

convenció. Molts dels seguidors
de la banda estan al voltant de la
cinquantena i, a més, s’han con-
vertit en autèntics col·leccionis-
tes de material relacionat amb
Jethro Tull. 
És per aquesta raó que Tu-

llianos té al cap una idea per
aprofitar aquest fenomen i apor-
tar alguna cosa més al municipi.
En aquest sentit, Villanueva vol
plantejar a l’Ajuntament que ha-
biliti un espai per instal·lar-hi un
museu o un fons dedicat a aquest
grup britànic. Estaria format per
les donacions dels mateixos tu-
llianos, molts dels quals estan
amoïnats pel futur dels seus dis-
cos i material de la banda, un cop
morin. “És un material inimagi-
nable”, destaca Villanueva. A
més, una iniciativa com aquesta,
sosté, ajudaria a consolidar Gavà,
si és que no ho és encara, com a
“capital tulliana”. 

Gavà, lacapitaldelsJethroTull
» L’associació Tullianos organitza la vintena trobada dedicada a la mítica banda a l’auditori Marc Grau
» La ciutat és un punt anual de reunió de centenars de fans del grup provinents d’arreu del món

Albert Villanueva, 
de Tullianos: “La
convenció és com una
gran colla d’amics”

A l’esquerra, Villanueva. A la dreta, a dalt, un sorteig amb la presència d’un Lord anglès (dreta). A sota, concert de Paco, Josing & Friends. Fotos cedides

F. J. Rodríguez
GAVÀ

Juliol 2023

3 | 

líniamar.catA fons



OpinióJuliol 2023

| 4

líniamar.cat

Dipòsit Legal: B 12315-2015
Difusió controlada

www.liniaxarxa.catPremi Tassis Torrent de Comunicació 2011

Editor-Administrador: David Centol i Lozano
Director General: Marcelo Villanueva
Director Editorial de Línia: Arnau Nadeu
Director Editorial dels webs temàtics: Quim Miró
Nous formats: Marga Moreno
Subdirectora de digital:Anna Corbatera

Subdirector d’edicions Línia:Albert Ribas
Edicions Línia:Albert Alexandre (diari metropolità),
Anna Utiel i Guillem Francàs (Barcelona), Olga
García (Vallès), Rubén Hidalgo (Barcelonès Nord
i Baix Maresme), Francisco J. Rodríguez (l’Hos-
pitalet i Baix Llo bregat), Mar Sifre (Montserratí), Toni

Delgado (Esports), Andreu Asensio (suplements
i branded content) i Júlia Estivill (xarxes)
Webs temàtics: Pere Giménez i Maria Cerezuela
Disseny gràfic:Susana Dicenta
Controller: Mauro Favieri
Distribució: Andrés Meca i Pablo Favieri

L’estat espanyol, amb
el govern que ens ha

de salvar de l’extrema
dreta al capdavant, ha infiltrat una
agent de la policia espanyola als mo-
viments socials de Girona, rebentant
tots els límits de la humanitat i la inti-
mitat, i impedint l’autoorganització
dissident de la ciutat.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Que una parella tan
mediàtica [Cristina Pe-

droche i Dabiz Muñoz]
hagi decidit posar el cognom d’ella
davant és important. Cal començar a
normalitzar que les dones podem de-
cidir sobre qüestions com quin co-
gnom va davant i més quan som les que
parim i duim un bebè a dins 9 mesos.

L’estació meteorològi-
ca del Pantà de Darnius

- Boadella (Alt Empordà)
ha arribat finalment a 45,1°C a les
15:08h d’avui [18-7-2023]. Aquest va-
lor és oficialment la temperatura mà-
xima més alta registrada mai a Catalu-
nya, superant els 45,0°C del 6 de juliol
del 1982 a l’aeroport de Sabadell.

L’Ajuntament de Ripoll
ha publicat aquest post

[una imatge d’una perso-
na sense sostre, explicant que es troba en
situació irregular i que s’ha avisat la po-
licia per expulsar-lo]. És vomitiu, pre-
ocupant, vergonyós... No hem de callar
ni normalitzar-ho. Estem davant d’un atac
flagrant a la dignitat i als drets humans.

@alexsnclmnt@pauserrasolsas @paaulamarquess@MohamedElAmrani

La lupa

Ens trobem davant de noves agressions trans-
fòbiques a la nostra ciutat. Dues més. Dis-
sabte 10 de juny, a les 21h, a la línia 1 del me-
tro de Barcelona. I dimarts 20 de juny, cap

a les 18h, a l’estació de Renfe del Clot-Aragó. Agres-
sions nascudes de l’odi, prejudici o discriminació cap
a les persones que s’identifiquen amb un gènere di-
ferent de l’assignat en néixer o que expressen la seva
identitat de gènere de manera no normativa.
Des de la Sindicatura de Greuges de Barcelona vo-

lem condemnar rotundament aquests fets i compar-
tir unes quantes reflexions al voltant de la violència
que pateixen les persones LGTBI+. Una sola agres-
sió, una sola discriminació cap al col·lectiu LGTBI+,
ens hauria de preocupar molt. Però és que la recent
agressió al metro de Barcelona no és un fet aïllat, com
demostra que 10 dies després s’hagi repetit l’escena.
Les xifres ens diuen que entre el 80% i el 90% de la
població trans pateix agressions i discriminació. És ne-
cessari activar totes les alarmes possibles i actuar de
manera ferma contra aquestes violències.
I ben segur que això és només la punta d’un ice-

berg. A causa de l’estigma que encara comporten els
temes relatius a l’orientació sexual i la identitat de gè-
nere, la violència i la discriminació contra les perso-
nes LGTBI+ queda freqüentment sense denunciar,
sense documentar i, en conseqüència, sense castigar.

No ha estat així en el cas dels fets al metro, en què una
persona sí que va capturar les terribles i duríssimes
imatges de l’agressió i els insults transfòbics amb el
seu telèfon mòbil i els Mossos d’Esquadra han obert
una investigació. Tot i així, hauríem de ser capaces de
reflexionar sobre per què ningú va ajudar la víctima:
por paralitzant, normalització de la violència, pèrdua
del sentit de comunitat, desconnexió social…?

La intensificació de la feina de conscienciació so-
bre els nivells de violència i discriminació als quals les
persones lesbianes, gais, bisexuals, trans i de gènere
no conforme es veuen sotmeses cada dia és, en ella ma-
teixa, una mesura essencial per fer front a aquest fla-
gel. La feina d’acabar amb aquesta violència i discri-
minació és difícil i lenta. Bàsicament perquè la re-
clamació d’aquests drets no ha estat dirigida moltes
vegades per institucions que ho haurien d’haver fet,
sinó que s’ha vist liderada per un moviment de re-
clamació de drets de baix cap a dalt; per la pressió de

moviments i grups socials cap a institucions locals, na-
cionals i internacionals.
Aquesta lluita ens interpel·la a totes i tots. És una

lluita de drets humans, des d’una perspectiva inter-
seccional. L’argument a favor d’estendre a les perso-
nes LGTBI+ els mateixos drets dels quals gaudeixen
la resta de persones no és radical ni complicat. Es basa
en dos principis que fonamenten les normes nacio-
nals i internacionals de drets humans: igualtat i no dis-
criminació.
Tot i això, encara persisteixen discursos i actua-

cions que pretenen justificar la desigualtat i estig-
matitzar i preservar un determinat statu quo. Davant
d’això, ens cal reivindicar que la lluita per la dignitat
dels drets del col·lectiu LGTBI+ és una lluita per una
humanitat diversa de la qual tots i totes formem part.
Des de la Sindicatura de Greuges de Barcelona,

davant l’auge de les accions i dels silencis negacio-
nistes, continuarem fent un pas endavant per acom-
panyar els itineraris de les persones que denuncien
agressions i discriminacions LGTB-fòbiques. Els nos-
tres principals objectius, treballant de forma coor-
dinada amb entitats i altres institucions per evitar re-
victimitzacions, haurien de buscar la forma de re-
parar la dignitat de la persona, combatre aquestes
violències i fomentar la prevenció i la sensibilització
per evitar la seva naturalització.

La lluita per la dignitat dels drets
del col·lectiu LGTBI+ és una lluita

per una humanitat diversa

per David Bondia, síndic de greuges de Barcelona

Aturem la transfòbia
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Gasol bateja els seus fills a la Sagrada Família
acompanyat de la família de Kobe Bryant1

2
Nova proposta per a l’aeroport del Prat: 
allargar la pista curta i “regenerar” la Ricarda

Les guinguetes de la platja del Prat 
comencen una nova vida

Detenen un reclutador de DAESH quan 
acabava d’aterrar a l’aeroport del Prat

El + llegit líniamar.cat
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La sorpresa de la policia en obrir les maletes 
de cinc passatgers procedents d’Egipte 
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A les xarxes

@maihaviaditque: Les meves primeres
lectures autònomes van ser amb ell. I des
d’aleshores no he parat de llegir i gaudir-ne.
Així que, Ibáñez, gràcies per fer-me jonqui.

@QuicoSalles: El TSJC avisa que la immersió
lingüística només es pot aplicar si hi ha dos
sistemes paral·lels. És demolidor contra un
sistema escolar consensuat a Catalunya.

#AtacAlCatalà

@martacava: Fascinadíssima amb la gent
baixant cap a la platja a les 12 del migdia,
en un dia d'alerta per la calor, sense res
per protegir-se del sol.

#JuliolInfernal #AdeuIbáñez

La clau

Ahores d’ara, el més pro-
bable és que sigui hiper-
conscient de l’impressio-

nant progrés recent en intel·li-
gència artificial a causa del des-
envolupament de grans models
de llenguatge com ChatGPT, d’O-
pen AI, Copilot, de Microsoft, i
Bard, de Google, i que sigui tam-
bé una mica conscient dels perills
que plantegen aquests sistemes,
que sempre tenen una resposta
per a qualsevol pregunta. Sobre
la veracitat i la moral d’aquesta
resposta, malgrat el seu to de su-
prema confiança i infal·libilitat, ja
en parlarem, si de cas, en un al-
tre moment.
A hores d’ara, hi ha armes le-

tals autònomes, és a dir, drons
que escullen l’objectiu i disparen
pel seu compte. Els hem vist ac-
tuar a la guerra d’Ucraïna, per ex-
emple. També hi ha joguines se-
xuals que comencen a fer servir
la intel·ligència artificial. En un fu-
tur no gaire llunyà, aquestes ni-
nes parlaran i podran imitar
veus, de manera que algú podrà
fabricar-se’n una que sigui i par-
li exactament com Scarlett Jo-
hansson o qualsevol altra cele-
britat que satisfaci les seves fan-
tasies sexuals.
A hores d’ara, hi ha algorismes

que discriminen des del punt de

vista de gènere o raça. Amazon,
per exemple, va reconèixer que
un algorisme intern utilitzat
per promoure els seus treballa-
dors perpetuava el biaix de la in-
dústria tecnològica contra les
dones: una universitat de dones
a la secció d’educació d’un cur-
rículum era un demèrit auto-
màtic. Per contra, la presència
de vocabulari típicament mas-
culí, com ara la paraula “ex-
ecutiu”, era un punt a favor.
No pot ser que hi hagi mà-

quines que prenguin decisions
morals ni que la majoria d’al-
gorismes amb els quals inter-
actuem diàriament tinguin bi-
aixos per motius de raça o de gè-
nere, o simplement vulguin se-
grestar la nostra atenció. El des-
envolupament de la IA no fa més
que agreujar problemes no re-
solts que fa temps que tenim so-
bre la taula. Però no ens con-
fonguem: que hi hagi màquines
que disparen soles, nines sexu-
als hiperrealistes o algorismes
discriminatoris no és una qües-
tió tecnològica, sinó humana.

Darrere de cadascuna d’a-
questes tecnologies hi ha em-
preses que han detectat algun
problema i ofereixen una so-
lució. I hi ha també uns treba-
lladors que han dissenyat
aquestes tecnologies i uns con-
sumidors que les han emprat.
A mi no em fa por ChatGPT, ni
Copilot, ni Bard ni com sigui
que es digui la pròxima tecno-
logia disruptiva que transfor-
marà la nostra manera de re-
lacionar-nos amb el món. A mi
el que em fa por és un sistema
que prioritza el creixement
il·limitat per damunt dels drets
laborals i del benestar de les
persones.
I és per això que cada vega-

da que algú es pregunta si po-
dria quedar-se sense feina per
culpa de ChatGPT, jo em pre-
gunto si no som més a prop
d’assolir la jornada laboral de
quatre dies. ChatGPT farà el
que nosaltres decidim què fem.
Per això a mi el que em fa por,
més que la intel·ligència artifi-
cial, és l’estupidesa humana.
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Estupidesa humana
per Susana Pérez Soler

Els semàfors

L’Ajuntament de Gavà, en
col·laboració amb Aigües de

Barcelona i Cetaqua, ha analitzat
la petjada hídrica del municipi
per determinar exactament a
què es dedica l’aigua. Més de la
meitat del volum total s’empra
per a activitats agrícoles.

pàgina 11Aj. de Gavà

L’excoordinador de Vox a Gavà,
Santiago Contreras, que es va
fer famós pels seus comentaris
homòfobs i racistes a First Dates,
ha estat condemnat per agredir

un noi a Gavà el 2018, 
a qui va insultar pel seu origen 

i orientació sexual.
pàgina 11Santiago Contreras

La cineasta pratenca Laura
Ferrés participarà en el Festival

de Lorcano amb la seva
pel·lícula La imatge permanent,
que ha estat rodada al Prat, amb
el suport de l’oficina El Prat Film
Office. Ferrés es consolida així
com la cineasta referent al Baix.

pàgina 16Laura Ferrés
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NLes millors
perles

Rep l’alta hospitalària i de seguida roba una ambulància per
tornar a casa. Ha passat a Terol, on el protagonista de la

història va aconseguir recórrer els 192 km que volia i després
va trucar a la Guàrdia Civil per dir on havia deixat el vehicle.

Durant la presentació de Gündogan, Joan Laporta va
treure un pastís amb una espelma i es va acostar a la

dona del jugador. Era el seu aniversari i el president va
voler-la sorprendre. Segur que era el somni d’aquesta noia.

Anunci exemplar de la selecció francesa de futbol: apareixen
tot de jugades increïbles que, aparentment, ha fet l’equip

masculí. Al final del vídeo, però, es descobreix que són jugades
del femení modificades amb intel·ligència artificial.

Un mag sorprèn Leo Messi (o ho intenta) a la seva
arribada a Miami. Mentre el noi va fent el seu truc,

l’estrella del futbol va dient “ja el conec...” i fins i tot
s’atreveix a revelar el secret. Carrera destrossada.

LA FOTOWimbledon

Mirada pròpia

uan un immigrant senegalès sense recursos
arriba a Barcelona perseguint els seus som-
nis o escapant del seu país a la recerca d’u-
na vida millor, el sindicat popular de vene-
dors ambulants li regala la seva primera

manta per exposar la mercaderia i poder prosperar amb
les vendes al carrer. Acostumats com estem a defensar-
nos del que ve de fora, aquest acte de benvinguda i d’a-
colliment, sens dubte, sacseja les nostres consciències.
La fugida de les persones africanes dels seus pa-

ïsos a causa de l’espoli dels seus recursos naturals, de
la colonització històrica per part d’Occident i de la in-
dustrialització del món a costa seva han fixat l’aten-
ció de la comissària de la Mostra
d’Arquitectura de la Biennal de
Venècia aquest any 2023.
Lesley Lokko, arquitecta i es-

criptora ghanesa nascuda a Es-
còcia, va llançar una invitació a la
comunitat internacional d’arqui-
tectes, artistes i dissenyadors per
participar en el Laboratori del
futur, amb la mirada posada a l’À-
frica, amb la voluntat de ser agents
del canvi. Una transició necessà-
ria cap a un món descolonitzat,
descarbonitzat i més just amb la
societat i el medi ambient.
Amb algunes excepcions, un

gran nombre de participants
han fugit d’estudi, bé per una
manca de discurs propositiu, bé
per un excés de vanitat o bé per
totes dues coses. Entre les ex-
cepcions, el pavelló espanyol a la zona dels Jardins,
que sota el lema Foodscapes (els paisatges del men-
jar) mostra com el cultiu, la producció i el transport
d’aliments acaben donant forma al nostre món, ge-
nerant factories d’explotació animal, contaminació am-
biental i temporers de les collites, la majoria africans,
que cultiven la nostra terra malvivint en condicions
de pobresa vergonyant. Una mirada valenta i crua que
ens obliga a pensar altres models possibles capaços
d’alimentar el món sense devorar el nostre planeta i
a nosaltres mateixos.
Cal esmentar també altres propostes que denun-

cien la mineria extractiva depredadora, si bé és cert que
alguna fora del territori africà. És el cas de dues par-

ticipacions espanyoles més, titulades Pilbara Inter-
regnum i Xholobeni Yards, a la zona expositiva de l’Ar-
senale. La primera mostra la regió de Pilbara al nord
d’Austràlia, una zona de la mida d’Espanya amb ac-
cés directe a l’oceà Índic, amb una activitat minera fora
de control en un territori considerat buit i que sub-
ministra tota mena de matèries primeres a Occident,
menystenint, depredant i mutilant els assentaments
aborígens mil·lenaris.
La segona situa la nostra civilització davant del mi-

rall, mostrant les façanes dels gratacels de Nova York,
tractades amb titani polit per evitar que la pols s’hi fixi.
Un mineral extret de la regió sud-africana de Xholobeni,

que deixa com a residu una sorra tan fina que ha cobert
de pols una extensa àrea poblada.
Altres participants destaquen aspectes similars re-

lacionats amb l’explotació desmesurada que el sistema
capitalista produeix al món. Algunes veus autòctones
africanes que mostren el resultat d’aquesta desigualtat
territorial es poden trobar al Pavelló Central.
Però ha estat una exposició marginal representant

Catalunya, Seguint el peix, als anomenats Esdeveni-
ments col·laterals, la que ha decidit aguantar la mira-
da sense titubejos davant la petició que llançava la co-
missària de la Mostra. I ho ha fet començant per mirar
què passa a casa nostra, davant dels nostres nassos.
Aquella manta que els immigrants senegalesos re-

galen al nouvingut a Barcelona és l’espurna que encén
el discurs. Com en una rondalla de les Mil i una nits, l’es-
pectador és rebut per un conjunt de catifes màgiques
que el transporten pels diferents relats que l’immigrant
ha anat vivint en el seu viatge fins a Occident i en la seva
vida diària entre nosaltres. La primera lectura de l’ex-
posició és, doncs, aquell moment congelat en el temps
en el qual, quan se sent la paraula “aigua”, els venedors
estiren les mantes per alçar la mercaderia, transformant-
la en un farcell per fugir de la policia i evitar que acabi
requisada. Una lliçó d’habilitat i d’adaptació que, a més,
posa en relleu el regal que rep el venedor ambulant no-
vell. No és una simple manta. És un sistema de super-

vivència davant la nostra societat,
que els criminalitza i els condem-
na a una vida al marge de la lega-
litat. A Barcelona, el sindicat de ve-
nedors ambulants ha creat una
marca legal amb el nom popular
amb què la gent els va batejar, Top
Manta, fent de la necessitat virtut.
El títol de l’exposició, Segu-

int el peix, fa esment al motiu pel
qual els senegalesos es veuen ob-
ligats a fugir del seu país. La in-
dústria pesquera internacional
ha exhaurit les reserves de peix
que alimentaven la població. En
un acte legítim, reclamen allò
que és seu, veient-se obligats a
emigrar seguint l’aliment que els
permetia subsistir. Aquesta lec-
tura ens ensenya una segona
part de l’exposició, on els co-

missaris Francesc Pla, Eva Serrats i Daniel Cid, jun-
tament amb alumnes de l’Escola d’Arquitectura del
Vallès, a Sant Cugat, proposen estratègies reparadores
per a una dignificació de la vida dels que arriben a casa
nostra per establir-s’hi. Nous menjadors socials,
habitatges extensius capaços d’acollir una manera de
viure més flexible i en comunitat o bé recuperar les
rebotigues dels comerços per afavorir el frec i la in-
tegració de les persones.
I tot amb molt pocs mitjans. Unes simples mantes

voladores i quatre dibuixos, que farien posar vermells
els autors de més d’una proposta amb pantalles LED
gegants o maquetes impreses en 3D, per denunciar el
malbaratament dels nostres dies.

per Manuel S.V. Beuter, arquitecte fundador de haz arquitectura i professor de projectes arquitectònics a la UPC

Mil i una nits
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@paucusi: Em fa l’efecte que quan escrius
només aspires a fer coses que al cap d’una
setmana i mitja no et produeixin moltís-
sima vergonya aliena.

@EscurcoNegre: Obre un local al barri i no
és un forn de franquícia, ni una perruqueria
ni un centre d’ungles i, a més, té el cartell ex-
clusivament en català. No m’ho puc creure.

@SaraPrim: Presons flotants per a persones
que demanen asil. El país que criminalitza la
immigració i ha de facilitar la burocràcia per-
què li falten treballadors. #ThisIsEngland.

Flaixos

Tribuna

Dimarts dia 20 de juny se celebrava el Dia
Mundial de les Persones Refugiades. Segons l’O-
NU, que va promoure el 2001 la celebració d’a-
quest dia per commemorar el 50è aniversari de

la Convenció de Ginebra, es tracta d’una data important
per exigir la mobilització de recursos i voluntat política per
contribuir a la protecció de les persones que s’han vist ob-
ligades a fugir dels seus països. La realitat de les persones
refugiades en el seu dia és ben diferent. Després de 20 anys,
no sembla que s’hagi aconseguit ni voluntat política ni mo-
bilitzar recursos. El 2022, les xifres de desplaçaments for-
çats al món van superar els 100 milions de persones per
primera vegada a la història.
L’endemà, dimecres, Salvamento Marítimo recuperava

el cadàver d’una nena d’entre 5 i 8 anys a unes 80 milles
de les Canàries. La posició de l’embarcació en la qual viat-
java amb més de 30 persones era coneguda per les auto-
ritats espanyoles almenys 12 hores abans del seu enfon-
sament. Malgrat això, i al fet que el naufragi s’estava pro-
duint en una zona de rescat que pertany a Espanya, tal com
va advertir per ràdio el pilot de l’avió d’albirament, va aca-
bar sent el Marroc qui va coordinar l’operatiu. Les aigü-
es en les quals es va produir el naufragi pertanyen a la zona
SAR espanyola, per la qual cosa no s’arriba a comprendre
per què es decideix que sigui el Marroc qui coordini l’o-
peratiu, tenint en compte, a més, que una embarcació es-
panyola es trobava a menys d’una hora d’allà. El resultat
final va ser de més de 30 persones desaparegudes.
Una setmana abans, el passat 14 de juny, un vell pes-

quer que havia sortit de Líbia feia cinc dies amb 750 per-
sones a bord rumb a Itàlia naufragava a les costes gregu-
es. L’activista Nawal Soufi, en contacte telefònic amb els
ocupants de l’embarcació, va avisar Itàlia, Grècia i Malta
al voltant de les 10 del matí del dia anterior, facilitant, a
més, la posició del pesquer. Pels volts de les 22h, un vai-
xell de la guàrdia costanera grega llançava un cap al pes-
quer, si bé encara no s’ha arribat a saber amb quina in-
tenció. De fet, les autoritats hel·lenes van negar en un pri-
mer moment haver realitzat cap rescat per acabar reco-
neixent, però, que sí que havien llançat un cap al pesquer,
després que diversos supervivents donessin el seu testi-
moni a mitjans de comunicació i organitzacions. Nawal So-
ufi va parlar per última vegada amb els ocupants a les 23h:
“Sento que aquesta serà la nostra última nit amb vida”, va
ser l’última frase que va sentir. L’endemà, es confirmava
l’enfonsament del pesquer i, amb ell, la mort de més de
600 persones en un succés que ja ha estat batejat pels mo-
viments socials com la Massacre del Mar Jònic.
Dissabte 24 de juny es commemorava el primer ani-

versari d’una altra massacre, la Massacre de Melilla, sen-

se que de moment hi hagi hagut responsables. Les úniques
persones que han estat condemnades pel que va passar són
alguns dels mateixos supervivents. De moment, a Grècia
s’ha acusat els presumptes traficants de persones, que viat-
javen en l’embarcació. En cap dels dos casos s’ha exigit res-
ponsabilitats als estats implicats en aquestes massacres.
La deixadesa dels governs europeus pel que fa a les per-

sones migrants i refugiades que s’ofeguen al mar a causa
de les polítiques migratòries, precisament, d’aquests ma-
teixos governs, és insuportable. L’absència d’intervenció dels
estats és una violació del dret a la vida i del dret marítim.
És una obligació, tant per als estats com per als vaixells que
es troben als voltants, assistir qualsevol embarcació que es-
tigui en perill. Durant l’any 2022, les rutes d’accés a Espanya
van registrar 2.390 víctimes, i durant el primer semestre
del 2023 ja s’han produït més de mil morts de persones mi-
grants documentades al Mediterrani Central. Des del 2014,
més de 27.000 han perdut la vida intentat arribar a Europa.
A més de no disposar de vies legals i segures, les rutes ma-
rítimes, a causa de la seva creixent militarització, són cada
vegada més llargues i perilloses.
El nou Pacte Europeu de Migració i Asil que es nego-

ciarà al Parlament Europeu durant el segon semestre del
2023 podria haver estat una oportunitat per a, entre al-
tres coses, crear un cos civil a nivell comunitari dedicat al
salvament i rescat d’aquelles persones que naufraguen en
el seu intent de fugida, així com per acabar amb les greus
vulneracions de drets comeses per Frontex, el braç armat
de l’Europa fortalesa. S’hauria pogut aprofitar també l’o-
portunitat per deixar de criminalitzar aquelles organit-
zacions i activistes en defensa dels drets humans que re-
alitzen en alta mar les tasques que haurien d’assumir els
estats, així com per habilitar vies legals i segures per ar-
ribar a territori europeu: supressió dels visats de trànsit
per a països en conflicte, possibilitat de sol·licitar protec-
ció internacional en consolats i ambaixades de tercers pa-
ïsos, aposta pels programes de reassentament…
La posició de partida no és esperançadora, ja que l’acord

al qual van arribar els ministres d’Interior dels estats mem-
bres suposa un pas enrere en la garantia de drets per a les
persones que busquen refugi i conté propostes que faran en-
cara més difícil que les organitzacions realitzin rescats al mar
sense ser posteriorment criminalitzades. Sabem que el con-
text polític actual és complicat, encara que també és cert que
mai ha estat favorable per als que busquen refugi, i sabem
que la nostra capacitat d’incidència davant els governs és
limitada, però els que encara creiem que és possible can-
viar les polítiques migratòries continuarem lluitant perquè
es respectin els drets de les persones refugiades i no farem
ni un pas enrere en la defensa del dret d’asil.

La deixadesa 
dels governs europeus 
pel que fa a les persones
migrants i refugiades 
que s’ofeguen al mar 

a causa de les 
polítiques migratòries,
precisament, d’aquests

mateixos governs, 
és insuportable.

L’absència d’intervenció
dels estats és una 

violació del dret a la vida 
i del dret marítim

“

“
per Adrián Vives, coordinador d’Incidència Política i Participació Social de la CCAR

La defensa del dret d’asil
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Pas endavant de la nova
estació de Rodalies de Ponent

INFRAESTRUCTURES4La mi-
nistra de Transports i exalcal-
dessa de Gavà, Raquel Sánc-
hez, va anunciar recentment al
Fòrum Empresarial del Baix
Llobregat que el projecte de dis-
seny arquitectònic de la nova es-
tació de Rodalies que s’ubicarà
entre Gavà i Castelldefels ha fi-
nalitzat. Per tot plegat, la nova
infraestructura, que donarà res-
posta a l’increment de població
que comporti la primera fase del
polèmic Pla de Ponent de Gavà
–ara als tribunals-, està previst
que vegi la llum de cara al 2027.

Aquesta futura estació do-
narà servei a Castelldefels i a tot
el sector empresarial dels Joncs,
a Gavà, tot i que també a Begu-
es, així com als treballadors del
polígon del Camí Ral. Per tot ple-
gat, el ministeri calcula que l’es-
tació serà utilitzada per 3.200
viatgers diàriament, xifra que
augmentarà fins als 6.000 de
cara al 2035, un cop avancin les
obres del Pla de Ponent. Amb
tot, Adif calcula que d’aquí a 30
anys les estacions de Castellde-
fels, Gavà i de Ponent registra-
ran 100.000 viatgers.

Les Festes del Mar apleguen
milers de persones a la platja
CELEBRACIÓ4Amb motiu de
la diada de la Mare de Déu del
Carme, patrona dels pescadors
i mariners, Castelldefels va ce-
lebrar les seves tradicionals Fes-
tes del Mar, que del 14 al 16 de
juliol van congregar milers de
persones a la platja. 
El gran dia de les festes va ser

dissabte 15 de juliol, quan va te-
nir lloc el cèlebre desembarca-
ment pirata, amb espasa en mà
i música en viu. La sang, però, no
va arribar al riu -o al mar, si es
prefereix-, i seguidament es van
fer les paus amb la tradicional

sardinada, que va tenir lloc al
passeig Marítim. 
L’endemà va ser el dia de la

cultura popular, amb les hava-
neres a la plaça de les Palmeres
a la nit i prèviament la missa so-
lemne i processó en honor a la
Mare de Déu del Carme. 
Per altra banda, la festa tam-

bé va tenir un fort vessant es-
portiu, amb la regata social Ver-
ge del Carme i el Trofeu Ciutat de
Castelldefels de Pesca, a més
del campionat de Voleiboom a la
platja, que van ser els principals
actes esportius de les festes.

Castelldefels viu la velocitat
amb una cursa de drons

TECNOLOGIA4Els participants
en la cursa de drons que va tenir
lloc el dia 1 de juliol al Drone Lab
del Campus de la Universitat Po-
litècnica (UPC) a Castelldefels,
van poder pilotar els ginys amb
unes ulleres connectades al dron
que permetien veure la pers-
pectiva de l’aparell mentre vo-
lava. Aquesta iniciativa, que es-
tava oberta al públic, pretén fer
difusió de la feina que es fa en
aquest equipament pioner. 

Abans de la cursa va tenir lloc
un taller adreçat a joves a partir
de 10 anys per aprendre a pilo-
tar un dron. Els que es van fer
servir aquell dia se’n diuen FPV
-First Person View, o vista en pri-
mera persona-, que solen em-
prar-se per a curses i que desta-
quen per la seva lleugeresa i ve-
locitat. El Drone Lab està im-
pulsat per la UPC i l’Ajuntament
i està cofinançat pel ministeri
d’Economia i Competitivitat. 

Imatge virtual de la futura estació. Foto: Adif

Foto: Ajuntament

Turisme | L’ocupació hotelera supera el 85% el juny
Els hotels de Castelldefels van registrar una ocupació del 85% el mes de juny. Bona

part dels turistes provenien de dins de les fronteres de l’estat, el 67%, mentre 
que de fora van venir sobretot de França -el 19%- i d’Alemanya -el 13%-.

URBANISME4L’alcalde, Manu-
el Reyes, ha informat que “en-
terra” el projecte urbanístic dels
Sis Eixos Verds, que va impulsar
l’anterior ajuntament de PSC i
ERC i que va ser tombat al Ple
per l’oposició en bloc el febrer.
Aquell pla urbà preveia la crea-
ció de sis corredors “ecològics i
cívics” arreu de la ciutat, al vol-
tant dels quals estava previst
fer-hi equipaments i altres ser-
veis per als veïns. Entre els quals,
sempre segons els càlculs de la
plataforma opositora Sis Eixos
de Ciment, fins a 4.000 pisos, te-
nint en compte les claus urba-
nístiques existents. “Durant 40
anys s’ha construït tot i ja no
queda espai per a nous barris”,
indica l’alcalde Reyes, en decla-
racions a l’ACN. 
En línia amb el que ha de-

fensat els últims quatre anys, Re-
yes ha posat com a prioritat del
seu mandat la preservació de
l’entorn natural de Castellde-

fels. De fet, l’alcalde reitera que
s’oposarà a qualsevol ampliació
de l’aeroport del Prat que supo-
si un increment dels vols per so-
bre de la ciutat. 

REDUIR ELS VOLS
Tot i que la proposta d’allargar la
tercera pista de l’aeròdrom és un
projecte que es veu amb bons ulls
des de la seva formació (PP),

Reyes recorda que precisament
Castelldefels és el municipi 
–conjuntament amb Gavà–més
afectat pel pas dels avions i que
cal buscar solucions per reduir el
trànsit, no per a incrementar-lo.
En aquest sentit, torna a fer

una crida a potenciar els aero-
ports de Reus i Girona i con-
nectar-los amb Barcelona amb el
tren d’alta velocitat. 

El projecte va ser tombat per l’oposició el febrer. Foto: Ajuntament

Reyes enterra el pla dels Sis
Eixos Verds: “No queda espai”
» L’alcalde es posa com a prioritat la preservació de l’espai natural
» El batlle s’oposa a ampliar l’aeroport si això genera més soroll
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Els pisos socials de Can Ribes,
finalistes dels premis FAD

ARQUITECTURA4L’edifici de la
promoció de pisos socials B2 del
barri de Can Ribes és un dels fi-
nalistes dels premis d’arquitec-
tura i interiorisme FAD. El jurat
ha valorat la capacitat d’aquest
bloc, signat per David Lorente,
Josep Ricart, Xavier Ros i Roger
Tudó, per “resoldre un progra-
ma d’habitatge social molt dens
de manera eficient”. 
Aquest no és el primer reco-

neixement que rep aquesta pro-
moció d’habitatges. I és que al
març va ser guardonada amb el
premi AVS 2023 de Bones Pràc-

tiques dels Gestors Públics d’Ha-
bitatge i Sol, en concret de la ca-
tegoria d’Edificació Sostenible
d’Obra Nova. 
No és el primer reconeixe-

ment a edificacions gavanen-
ques, ja que els premis FAD
també van seleccionar l’any pas-
sat la rehabilitació de la Unió de
Cooperadors com un dels pro-
jectes més destacats. A més, fa
poques setmanes els XX Premis
Catalunya Construcció van con-
cedir una menció especial a Me-
ritxell Inaraja i Mònica Mauricio
per aquesta feina de renovació.

Obres de millora a la
carretera de Ca n’Espinós

MOBILITAT4L’Ajuntament està
portant a terme millores al camí
que porta a Ca n’Espinós. Es
tracta d’una carretera que no
presenta precisament un bon
estat i, de fet, una de les princi-
pals reivindicacions dels veïns de
Ca n’Espinós és que el consisto-
ri millori aquest vial. 
Per tot plegat, l’Ajuntament

està netejant els marges per do-
nar més amplada al camí, així
com creant cunetes que ajudin a
canalitzar l’aigua de la pluja.
També està previst que les obres
millorin l’asfaltatge. 

A banda de tot això, està pre-
vist que s’instal·lin elements
per reduir la velocitat dels ve-
hicles, en concret quatre es-
quenes d’ase, un guals que ser-
viran per fer frenar els con-
ductors al seu pas. També es po-
sarà una nova senyalització. 
Aquestes obres compten

amb una inversió de 41.000
euros i s’emmarca en una cam-
panya municipal per millorar
l’asfaltatge arreu de la ciutat, en-
tre altres al nucli urbà i també
a zones de Gavà Mar i altres ca-
mins agrícoles. 

L’edifici està ubicat al barri de Can Ribes. Foto: AMB

Alerta | Els comuns exigeixen solucions per a la platja
En Comú Podem ha emès un comunicat en el qual demana solucions definitives
per al problema de la regressió de la platja. En aquest sentit, considera que les
aportacions de sorra són una mesura “temporal i inviable”, a més de costosa. 

MEDI AMBIENT4Gavà ha estat
pionera a l’hora de calcular la
seva petjada hídrica, és a dir, l’a-
valuació de l’ús de l’aigua dolça
al municipi per saber a quines
activitats i serveis es dedica. 
D’aquest estudi, impulsat

per l’Ajuntament, en col·labora-
ció amb Aigües de Barcelona i
Cetaqua, se’n desprèn que la
producció agrícola té un pes re-
llevant en la petjada hídrica,
atès que suposa un 54% del to-
tal d’aigua que es consumeix al
municipi. Pel que fa a la resta, el
consum domèstic suposa un
31%, mentre que el 7,4% cor-
respon al consum industrial i co-
mercial i un 2,5% al municipal. 

L’AIGUA REGENERADA
D’aquesta manera, l’estudi per-
met identificar oportunitats per
optimitzar el consum. En aquest
sentit, apunta a la necessitat
d’impulsar l’ús de l’aigua rege-
nerada, és a dir, aquella que ha

estat depurada per fer-la servir
per al reg de parcs i jardins o la
neteja dels carrers, entre altres.
Sobre aquesta qüestió, l’estudi
posa de manifest que el 27%
del reg agrícola es cobreix actu-
alment amb aigua regenerada,
tot i que els impulsors asseguren
que es podria arribar a cobrir al

100% aquesta demanda només
amb aigua regenerada, fet que
ajudaria a garantir-ne la dispo-
nibilitat constant. 
Per altra banda, el desple-

gament de sistemes per fer ser-
vir aigua regenerada pot ajudar
a reduir el consum municipal
fins a un 60%. 

Camps de conreu del Parc Agrari, a Gavà. Foto: Arxiu

L’agricultura empra un 54% de
l’aigua que es consumeix a Gavà
» Una metodologia pionera avalua la petjada hídrica del municipi
» De l’estudi se’n desprèn la importància de l’aigua regenerada

Condemnen l’excoordinador
de Vox a Gavà per agressions
RACISME4Qui va ser coordi-
nador local de Vox a Gavà i es va
fer famós pels seus comentaris
racistes i homòfobs al programa
First Dates, Santiago Contre-
ras, ha estat condemnat per un
jutjat de Vilanova i la Geltrú per
una agressió homòfoba i racista
que va protagonitzar el 2018. 
Contreras ha estat condem-

nat juntament amb dos acom-
panyants més a un any i tres me-
sos de presó, com a autors d’un

delicte d’odi per racisme i ho-
mofòbia. Tot plegat va succeir el
30 de juny del 2018, quan a la
matinada s’estava celebrant una
festa a l’avinguda Joan Carles I
organitzada per col·Lectius an-
tifeixistes i feministes. Contreras
i els seus acompanyants, segons
la sentència, van realitzar gestos
provocatius i van fer la salutació
feixista. Seguidament, van agre-
dir un jove brasiler per la seva
orientació homosexual. Foto: Twitter (@santiaguo_gava)
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Aquest reportatge té més
de 1.500 paraules. To-
tes, absolutament to-
tes, es podrien gastar ci-

tant, una per una, les festes tradi-
cionals i populars que hi ha als 36
municipis de l’àrea metropolitana
de Barcelona, i encara faltaria es-
pai. Des de la Mercè fins a la Fe-
ria de Abril. Des de les Festes de
Maig de Badalona fins a la Set-
mana Santa a l’Hospitalet. Des de
les festes alternatives de Sants
fins a Sant Xibeco, al barri de la
Prosperitat. La metròpoli és ter-
ritori de festes populars i tradi-
cionals. Això sí, moltes d’elles són
inventades o reinventades. 

QÜESTIÓ DE CONCEPTES
Què entenem per festa? El debat
és llarg. “La festa és un element es-
sencial per al manteniment de
qualsevol societat”, afirma l’in-
vestigador del departament d’An-
tropologia de la Universitat de Bar-
celona, Oriol Pascual. Encara es
mostra més contundent l’antro-
pòleg Manuel Delgado quan as-
senyala que “una societat sense
festa no existeix”. Tant per a un
com per a l’altre, les festes són el
trencament del calendari i de l’or-
dre establert. “És un parèntesi o
una alteració del temps ordinari
que, paradoxalment, ajuda a fer
que tot reneixi”, apunta Pascual.
Les festes poden instituciona-

litzar-se, com en el cas de les festes
majors. Segons el que escriu l’his-
toriador Carles Santacana en el seu
article Les festes Majors a l’Hos-
pitalet: barris Centre i Sant Josep,
aquesta mena de celebracions
“converteixen en ritus molts dels
valors socials establerts”. Segons
l’expert, són un “fenomen complex”
que té una dimensió religiosa, una
vinculació amb el marc natural, una
dimensió comunitària i un aspec-
te de rauxa. “La majoria de les fes-
tes populars sorgeixen als anys
70 i són relectures de festes de l’Es-
glésia”, afegeix Delgado. 

ORIGEN REMOT 
D’on venen les nombroses festes
que inunden el territori? Com
molts altres elements, cal remun-
tar-se al trànsit de la societat me-
dieval cap a la societat moderna,
entorn del segle XVI. El cas més clar
el trobem en les festes de Sant Roc,
que se celebren el 16 d’agost a di-
versos llocs de Catalunya. A l’Hos-
pitalet, tot i que van de capa cai-
guda, tenen lloc als barris Centre i
Sant Josep, mentre que a Barcelona
se celebren al Gòtic. Santacana
afirma que la primera referència
que tenim de la festivitat a l’Hos-
pitalet data del 1587. A Barcelona,
aquesta festa s’ha celebrat ininter-
rompudament des del 1589.  
El motiu de la coincidència és

la pesta. A la segona meitat del se-
gle XVI, els dos indrets van regis-
trar una vintena d’avisos de contagi
i la població va encomanar-se al
sant perquè la protegís. En parau-
les de Santacana, va ser la mane-
ra, a través de la festa, que va tro-
bar l’Església de “legitimar-se com
a instància ideològicament hege-
mònica” en un moment de crisi.

Segons Pascual, a les societats
preindustrials la festa significava
la fi d’un cicle i el començament
d’un altre, el que anomenem “ri-
tual de pas”. Això lligaria amb les
festes de Sant Roc, però també
amb la Festa de Maig de Bada-
lona, que té els seus orígens al se-
gle XVII. Aquesta festivitat, que
se celebra el 10 de maig en honor
a Sant Anastasi, va ser impulsa-
da pels pescadors de la ciutat per
demanar al sant bon temps quan
sortien al mar.

LA FESTA D’UNA NOVA CLASSE
Amb el permís del Carnaval de
Barcelona, del qual hi ha registres
des del 1333, al territori metro-
polità moltes festes es detecten al
segle XVI per primera vegada.
Amb tot, aquelles celebracions
no s’assemblaven gaire a les ac-
tuals. “La majoria d’expressions
que avui anomenem tradicions
neixen al segle XIX”, explica Pas-
cual. Va ser amb l’auge de la bur-
gesia que els ajuntaments van
començar a celebrar els seus pro-

pis esdeveniments. “És en aquest
punt on s’exalten nous trets i ex-
pressions festives que encaixen
amb una nova concepció de la so-
cietat, fins al punt de fer oblidar o
fer caure en declivi altres expres-
sions festives”, detalla aquest an-
tropòleg. Les festes, per tant, van
agafar un caire nacionalista i ale-
gre que no havien tingut de ma-
nera tan evident fins aleshores.
Això explica per què “moltes pa-
trones i sants de ciutats i pobles
són a l’hivern, però les festes ma-

jors, com que és més còmode, es
fan coincidir amb l’estiu”, afirma
Pascual. A Barcelona, per exem-
ple, la patrona principal és Santa
Eulàlia, però la festa major es va
establir per la Mercè.
L’evolució de la Festa de Pri-

mavera de Badalona és una mica
diferent. La celebració va viure un
declivi a finals del segle XIX i va ser
l’historiador Josep Maria Cuyàs
qui es va proposar, el 1940, de re-
vifar-la amb la cremada del Di-
moni. Sens dubte, tot un èxit. 

El correfoc va ser una festa inventada després de la dictadura prenent elements tradicionals com a referent. Foto: Miquel Coll Molas/Ajuntament de Barcelona

Si citéssim les festes que se celebren als municipis de l’àrea metropolitana 
de Barcelona, començaríem i no acabaríem. Tot i que és sabut que aquesta 
és una regió amb moltes celebracions populars i tradicionals, el cert és que
sovint se’n desconeixen els orígens i la seva evolució al llarg dels segles. 

Un territori de festes
(re)inventades
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n Les dades més recents del consis-
tori de Barcelona assenyalen que el
15,7% de la població participa sovint
en actes tradicionals o populars
col·lectius, i que un 34,6% ho fa de
tant en tant. Als barris de rendes bai-
xes i mitjanes, els participants en fes-
tes populars de manera recurrent són
el 16,5%, mentre que als indrets ben-
estants la xifra baixa fins a l’11,8%.
Sigui com sigui, hi ha veus que

consideren que les festes populars,
tal com les hem entès fins ara, es tro-
ben en un punt crític. L’antropòleg
Oriol Pascual es mostra contundent

quan afirma que la “globalització i el
capitalisme” han provocat la “mer-
cantilització” de la festa. Segons el
seu punt de vista, la festa s’ha conver-
tit en “un objecte de consum” i ara to-
tes les festes són “pràcticament iguals
en estructura i funcionament”. Alho-
ra, Pascual considera que, ara que les
festivitats han perdut “el seu sentit
estrictament religiós”, estan “aparei-
xent teories i especulacions que re-
clamen uns suposats orígens pagans
o precristians” de les celebracions.
“Aquest fet, força en consonància
amb l’auge de les noves espirituali-
tats i el boomdel que s’ha anomenat
New Age, fa que la festa hagi perdut
el sentit comunitari”, afegeix. 

Per a l’antropòleg Pep Fornés,
avui dia hi ha un procés de “festivalit-
zació” que desemboca en una socie-
tat que pot gaudir de “festa controla-
da i en bars durant tot l'any”. “Ara l'oci
es reparteix per tota la ciutat i el mer-
cat domina la festa”, critica. “S'ha pac-
tat amb els lobbies i la gent ha perdut
el control de la festa”, lamenta.  És
això mateix el que porta Pascual a
afirmar que, “tot i que pot sonar força
essencialista”, la festa “es dissol en
tant que es dissol la identitat local o
d'un barri per passar a formar part
d’un tot homogeni”. 

En gran part, els seus arguments
tenen a veure amb la idea esgrimida
per l’antropòleg Manuel Delgado,
que considera que, des de la transició
postfranquista, les celebracions po-
pulars han quedat cooptades per les
administracions. “La diferència entre
una festa i una revolta és difusa”, diu
per afegir que “quan el carrer s’omple
no es pot controlar, perquè la gent va
a la seva”. Això no agrada al poder,
que ha intentat intervenir en el fet
festiu. Malgrat tot, i segons Delgado,
“intentar que la festa canviï és embal-
samar-la”. Tot això ens porta a pre-
guntar-nos si estem vivint el final de
les festes tal com les hem entès fins
ara o no. El temps ho dirà. 

Final de festa?

“OFEC FESTIU”
Amb el franquisme, tot el pan-
orama de festes va canviar. Segons
apunta la investigadora Maria
Julia Cassani en la seva tesina Cor-
refocs de Barcelona: perspectiva
i gestió d’una recent tradició in-
ventada, “la cultura catalana va
ser reclosa als àmbits privats de la
societat”. Per a l’antropòleg i ac-
tivista cultural Pep Fornés, “el
franquisme va condicionar mol-
tes festes, i les que se celebraven
eren amb l’aval de la Falange”. “Hi
havia un ofec festiu i a la gent dels
barris no se li permetia fer les fes-
tes com abans”, relata.
En una línia una mica diferent,

Delgado afirma que la dictadura
es va centrar més a perseguir la
dissidència política que no pas a
tallar la festa. Per a Pascual, la dic-
tadura va entendre a la perfecció
que no podia evitar les celebra-
cions. “Domesticar les expres-
sions festivopopulars significava
domesticar la gent i convertir la
festa en una nineta de porcellana”,
afirma. De fet, Delgado i la inves-
tigadora Sandra Anitua, en un re-
cent article publicat amb el títol de
Guerra de Gegants en contextos
urbans, apunten que “l’ocupació
de Barcelona per les tropes de
Franco el 1939 va implicar la re-
cuperació exaltada de la majoria

dels elements de la cultura tradi-
cional catalana i la seva posada al
servei del nacionalcatolicisme”.
El cert és que durant aquesta

època es van permetre mostres
culturals com les sardanes o els
castells. També és veritat que les
festivitats religioses eren les que el
règim mirava amb més bons ulls.
A l’Hospitalet, per exemple, el
mossèn Busquets, en una intel·li-
gent jugada que va comptar amb
el suport de les autoritats, va
crear la Procesión de los Pasos del
barri de la Torrassa l’any 1941, la
qual es va suprimir el 1967. “Es
tractava d’atacar frontalment l’i-
deari anarquista pel flanc de la re-
ligiositat, intentant assegurar la
resposta popular a partir de mo-
bilitzar una mena de manifestació
cultural ben arrelada entre la po-
blació immigrada”, explica Clara
Carme Parramon, del Centre d’Es-
tudis de l’Hospitalet, al seu article
Setmanes Santes d’inspiració an-
dalusa a l’Hospitalet. 

TORNA LA DIVERSIÓ
Sigui com sigui, amb el final de la
dictadura va produir-se una eclo-
sió de les festes populars i tradi-
cionals a Catalunya. Fornés va
participar d’aquell moment i ex-
plica que “als 80 es van reinven-
tar les festes”. “Érem joves i ens

Les primeres festes
documentades al
territori metropolità
tenen a veure amb 
la religió i sovint
s’encomanen a sants
per demanar que
s’acabin les malalties

emmirallàvem en allò que ens
havien explicat els avis republicans
i en les festes de barri de les quals
ens parlaven”, recorda. Delgado i
Anitua coincideixen en aquesta
idea quan afirmen que a les aca-
balles del franquisme i els inicis de
la transició es va produir, a Bar-
celona, “un moviment de recupe-
ració festiva del carrer per part dels
moviments veïnals”.
El cas més clar d’aquesta re-

invenció van ser els correfocs.
“Les festes de la Mercè són una in-
venció que va acompanyada dels
correfocs, que més tard es van imi-
tar a tot el país”, diu Fornés. De fet,
Cassani apunta que “el correfoc
com a element de la cultura cata-
lana va ser introduït per l’admi-
nistració” a partir dels balls de dia-
bles i les festivitats del Corpus.
Alhora, en aquells anys, a

l’Hospitalet va néixer, de la mà
d’un grup d’andalusos, la Cofra-
día 15+1, que es va convertir en
una processó laica que es des-
marcava de l’Església i aglutinava,
de nou, els migrants, en aquest cas
de l’època del desarrollismo. De
fet, actualment aquesta celebració
encara convoca els nouvinguts, ara
llatinoamericans.
Per altra banda, hi ha festes que

no es van poder recuperar del tot.
N’és exemple el Carnaval de Bar-

celona, que des del segle XVIII
gaudia d’una gran esplendor i era
una festa associada al descontrol.
“Qualsevol carnaval que se cele-
brava a Barcelona tenia unes altes
cotes de violència”, diu Pascual,
que recorda la dita “per carnaval
tot s’hi val”. Ja durant el fran-
quisme, tal com explica Fornés,
aquest carnaval es va prohibir, a di-
ferència d’altres que sí que es van
continuar fent. I, ja en democràcia,
van ser les noves autoritats les que
van intentar controlar-lo. Fornés,
en un extens estudi sobre les fes-
tes de Gràcia, recorda que el 1980
les autoritats barcelonines adver-
tien el següent: “Queda termi-
nantemente prohibida la presen-
cia en las calles de la ciudad de
grupos o comparsas, así como la
utilización de máscaras o caretas
fuera de los actos oficiales”.
La relació entre poder i festes

sempre ha estat difícil. El mateix
Delgado afirma que amb la tran-
sició “hi va haver una pugna entre
ajuntaments que volien governar
la festa i els veïns que volien auto-
governar-la”. Una pugna que sovint
encara batega.

Van ser els moviments
veïnals dels barris 
els que van recuperar 
i reinventar les festes 
i les tradicions que 
havien estat prohibides
durant la dictadura
franquista

"La globalització i el capitalisme han provocat la
mercantilització de la festa. Ara pràcticament totes les

festes són iguals en estructura i funcionament”

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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El Festival Al Carrer congrega
prop de 40.000 assistents

CULTURA4La 34a edició del
Festival Al Carrer va congregar
prop de 40.000 persones, que
van assistir als espectacles d’un
certamen que enguany ha recu-
perat la normalitat al cent per
cent, tal com van comentar l’al-
calde, Carles Ruiz, i el director,
Xavier Campón, durant la pre-
sentació d’aquest.
El festival es va fer entre el 30

de juny i el 2 de juliol i va portar
a la ciutat 34 companyies pun-
teres de tot l’Estat i el continent.
Hi va haver més de 70 funcions
arreu de la ciutat, en indrets
emblemàtics com ara el Parc

Torrent Ballester, la plaça de la
Vila o la d’Europa. “Tornem a
omplir els carrers de gent, d’es-
pectacles; torna a haver-hi pro-
duccions internacionals de mol-
ta qualitat, enguany amb més
grups i participació que mai”, as-
senyala Ruiz. 
Campón, per la seva banda,

també en fa una valoració molt
positiva. “S’han recuperat es-
pais i programacions d’abans
de la pandèmia”, celebra. “Es de-
mostra així que Viladecans és la
capital catalana de les arts al car-
rer amb una proposta per a tots
els públics”, reivindica. 

Tamara Carrasco demana
una indemnització a l’Estat

PROTESTA POLÍTICA4La vila-
decanenca Tamara Carrasco ha
presentat una reclamació a l’Es-
tat pels danys i perjudicis patits
arran de la prohibició de sortir
de Viladecans que va dictar el
jutge mentre la investigava per
terrorisme, sedició i rebel·lió.
Així ho va avançar Vilaweb i ha
confirmat Carrasco a les seves
xarxes socials.
L’activista va ser detinguda el

10 d’abril del 2018 en una ope-
ració coordinada per l’Audiència
Nacional, que va portar-la dos
dies a la presó acusada de ter-

rorisme. Seguidament, li van
prohibir sortir de Viladecans,
mentre era investigada. Final-
ment, el maig del 2022 el Tri-
bunal Suprem va confirmar l’ab-
solució de Carrasco de tots els
delictes que li atribuïen. 
En l’escrit de demanda que

acaba de presentar l’advocat de
Carrasco, Benet Salellas, i al qual
ha tingut accés l’ACN, es dema-
na al ministeri de Justícia que as-
sumeixi la seva responsabilitat
patrimonial i compensi l’activis-
ta viladecanenca amb una in-
demnització de 24.660 euros. 

Un espectacle a la plaça de la Vila. Foto: Ajuntament

Economia |Mesoestetic amplia la seva seu de Viladecans
La companyia Mesoestetic, que treballa la cosmètica mèdica i la medicina estètica, 

ha inaugurat aquest mes l’ampliació de la seva seu corporativa de Viladecans. A l’acte 
amb les autoritats del dia 17 va assistir l’alcalde, Carles Ruiz, que va celebrar la notícia. 

Reintrodueixen a Viladecans
un peix en perill d’extinció

MEDI AMBIENT4La Fundació
Barcelona Zoo, Damm i el Con-
sorci del Delta del Llobregat
van alliberar el 19 de juliol 100
exemplars del fartet, un peix
endèmic a la península Ibèrica
en risc d’extinció. Ho van fer en
dues basses que s’han excavat
enguany a la ciutat en col·labo-
ració amb l’Ajuntament, seguint
les característiques de fondària
i mida recomanades pels ex-
perts d’aquesta espècie, amb

l’objectiu de maximitzar l’èxit de
la reintroducció. 
La primera actuació de res-

tauració d’hàbitats del fartet al
Delta va tenir lloc el 2019 al Prat,
on es va excavar una bassa a la
pineda litoral del municipi. Els
bons resultats obtinguts allà són
els que han permès continuar
endavant i crear les dues basses
a Viladecans. D’aquesta manera,
s’intenta assegurar la viabilitat de
l’espècie a llarg termini.Foto: ACN

PROTESTA4El Casino d’Alba-
rosa va ser un lloc emblemàtic de
Viladecans, però fa més de 15
anys que el restaurant que hi ha-
via va tancar i, des d’aleshores,
aquell edifici ha estat objecte
d’ocupacions vàries, incivisme i
degradació, que ha portat els
veïns a reclamar solucions al
consistori. En l’actualitat, l’antic
restaurant pateix una ocupació
que genera molèsties, tal com ha
denunciat en nombroses oca-
sions l’Associació de Veïns d’Al-
ba-rosa, que va promoure dues
trobades a mitjans de mes amb
el veïnat i una amb representants
municipals per transmetre’ls la
problemàtica que pateixen. 
Segons indiquen des de l’AVV

en un comunicat, les reunions
amb el veïnat van congregar més
d’un centenar de persones. Fonts
municipals, per la seva banda,
han explicat a aquesta publicació
que l’Ajuntament és conscient del
problema i que sempre “hi ha es-

tat a sobre”. En aquest sentit, les
mateixes fonts reivindiquen que
hi ha un dispositiu de Policia Lo-
cal i Mossos que patrullen la
zona per recollir les queixes dels
veïns. Aquestes, més tard, van a
parar a un expedient que s’aca-
ba portant al jutjat. 
Sigui com sigui, aquesta pro-

blemàtica no és nova i el Casino
arrossega una degradació que
atrau activitats vandàliques i in-

cíviques. És per aquesta raó que
hi ha una plataforma veïnal que
reclama que l’Ajuntament com-
pri l’edifici per a convertir-lo en
un equipament. 
Tanmateix, des de l’Ajunta-

ment rebutgen aquesta opció i
asseguren que l’edifici, malgrat
no estar en ruïna, “no reuneix les
condicions per ser un centre cí-
vic” i recorden que el barri “té ne-
cessitats més urgents”.

El Casino es degrada dia rere dia. Foto: AVV Alba-rosa

Neguit a Alba-rosa per la
situació del Casino, ara ocupat
» Els veïns denuncien incivisme dels ocupes i reclamen solucions
» El consistori descarta comprar l’edifici, tal com reclama una entitat
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L’excap de la Policia Local,
investigat per unes oposicions
JUDICIAL4El que va ser inten-
dent cap de la Policia Local, Ra-
mon Dosaigues, està investigat
per unes oposicions a la plaça de
superintendent de la Guàrdia
Urbana de l’Hospitalet, on ha es-
tat en comissió de servei durant
dos anys com a cap. 
La justícia l’investiga con-

juntament amb l’extinent d’al-
caldia de Seguretat hospitalenc,
José Castro, per presumptes ir-
regularitats en el procés de se-
lecció per a aquesta plaça, al qual
només es va presentar ell i un al-
tre agent, que va ser qui va de-
nunciar. En relació amb aquest
cas, la Unitat de Delinqüència
Econòmica i Fiscal (UDEF) de la
Policia Nacional va registrar la
seu de la Guàrdia Urbana de
l’Hospitalet a finals del juny per

buscar informació sobre aquest
polèmic procés de selecció, que
sindicats com SPL-CME han
titllat d’innecessari. 
Actualment, Dosaigues ja no

forma part del cos de la Guàrdia
Urbana de l’Hospitalet i l’1 de
maig del 2023 s’havia de rein-
corporar a la seva plaça al Prat.
Així i tot, Dosaigues, segons
confirmen a aquesta publicació
fonts municipals i del sindicat
SPL-CME del Prat, encara no ho
ha fet. El sindicat ha demanat a
l’Ajuntament que informi sobre
la situació laboral de l’agent,
però de moment no ho ha acla-
rit, si bé és cert que al seu perfil
de LinkedIn Dosaigues indica
que és “intendent”, a seques, de
la Policia Local, que ara per ara
està dirigida per Rafa Pino.

CINEMA4La pratenca Laura
Ferrés es consolida com un ta-
lent cinematogràfic a l’alça des-
prés que la seva primera pel·lí-
culaLa imatge permanenthagi
estat seleccionada per participar
en el Festival de Lorcano, que
tindrà lloc a l’agost. Aquest llarg-
metratge, a més, ha estat rodat
al Prat, amb el suport de l’ofici-
na El Prat Film Office.
La pel·lícula està rodada en

català, amb alguns fragments
en castellà, i serà l’única pro-

ducció espanyola que vagi a
competir pel Lleopard d’Or a la
ciutat suïssa. El guió és obra de
Ferrés, Ulises Porra i Carlos
Vermut, mentre que el film és
protagonitzat per María Luen-
go i Rosario Ortega, dues ac-
trius debutants.
Sigui com sigui, Ferrés no és

aliena als festivals internacionals
cinematogràfics. No debades, el
seu curtLos desheredados va re-
bre premis a la Setmana de la
Crítica del Festival de Cannes, als

Goya i als Gaudí. A més, aquella
peça es va projectar en una vui-
tantena de festivals i es va es-
trenar a cinemes de tot el país.

La imatge permanent és
una comèdia agra que narra la
història d’una mare adolescent
del sud d’Espanya que desapa-
reix una nit. Mig segle més
tard, una introvertida directo-
ra de càsting la troba quan
busca persones que expliquin
els seus records de quan van ar-
ribar a la ciutat.

Dosaigues, a la dreta, en un acte a l’Hospitalet. Foto: Ajuntament de L’H

Talent pratenc a Lorcano

uengo i Ortega amb Ferrés (asseguda), durant el rodatge. Foto: ACN

Energia | La depuradora s’autoabastirà amb biogàs
En el marc d’un pla d’eficiència energètica de l’Agència Catalana de l’Aigua (ACA),
la depuradora del Prat s’abastirà de biogàs que produirà ella mateixa. El biogàs 

es produeix a partir dels fangs residuals de la regeneració de l’aigua.

El vincle del Prat amb Navarra és
intens. La seva famosa carxofa és
de la varietat de Tudela, mentre
que a principis del segle XX hi va
haver una immigració abundant
de professionals navarresos i
bascos que van venir a treballar
a la incipient indústria pratenca.
Però, a banda de tot això, al
Prat se celebra una de les festes
més divertides de l’àrea metro-
politana, el Sant Pollín. 
Realment, es tracta d’una pa-

ròdia dels Sanferminesde Pam-
plona que se celebra també al vol-
tant del 7 de juliol, però que en
comptes de tenir braus té un po-
llastre pota blava enorme, ano-
menat El Pollo, que persegueix els
corredors. “Això va ser una idea
de quatre arreplegats i ara és
una festa multitudinària”, diu

Jordi Roig, membre de l’orga-
nització de la festivitat. Nascuda
de la mà dels Diables, que volien
que així els infants perdessin la
por a la imatge del pollastre, el
bon humor i les ganes de passar-
ho bé caracteritzen aquests qua-
tre dies de festa, que enguany han
tornat a congregar milers de per-
sones de la ciutat i de la resta del
país. “Pretén ser una celebració
familiar, divertida i gastronòmi-
ca”, reivindica Roig, que aprofi-

ta per agrair la contribució dels
restauradors i de l’Ajuntament
per fer realitat aquesta festa. El
Sant Pollín, a més, compta amb
una capella per resar al pollastre
abans de córrer, com a Pamplo-
na amb Sant Fermí, i un Pobre de
mi que acomiada les festes.
També fan el característic

pregó i txupinazo, que enguany
ha anat a càrrec de les entitats
Orgull Pota Blava i Dones Sàvies
i que va donar inici als encierros.  

Els corredors, a davant del pollastre gegant. Foto cedida

Sant Pollín, la paròdia més
divertida dels Sanfermines

» Els pratencs van tornar a córrer davant d’El Pollo el 7 i 8 de juliol
» Cada any creixen els assistents a aquesta sorprenent celebració

Francisco J. Rodríguez
EL PRAT
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L’alcaldessa Moret és la nova
presidenta de la Diputació

POLÍTICA4L’alcaldessa Lluïsa
Moret, és la nova presidenta de
la Diputació de Barcelona. Així
va ser elegida en el plenari d’in-
vestidura de l’ens provincial ce-
lebrat el dia 13 de juliol al matí,
en segona votació i per majoria
simple, assumint el càrrec “amb
humilitat, però també amb con-
vicció, orgull i il·lusió”.
En les seves primeres decla-

racions com a presidenta, Moret
hva assegurar que el seu mandat
servirà “per reforçar l’essència
municipalista de la Diputació,
que és la d’estar sempre al ser-

vei dels pobles i ciutats”, i va en-
tomar el llegat de Mercè Cone-
sa i Núria Marín “per continuar
treballant a favor de la igualtat
efectiva entre dones i homes”.
Moret va obtenir el suport del

seu partit, dels comuns, de dos al-
caldes independents díscols de
Junts i de Tot per Terrassa, 25
vots en total. Una de les primeres
decisions de la nova presidenta ha
estat escollir les quatre vicepre-
sidències, que són per a Marta
Ferrés i M. Eugènia Gay (PSC),
Candela López (Movem Castell-
defels) i Marc Castells (Junts). 

L’Altaveu portarà Ismael
Serrano i Mariola Membrives
MÚSICA4Una obligació abans
de tancar el curs i marxar de va-
cances a Sant Boi és anunciar el
cartell del Festival Altaveu, que
del 8 al 10 de setembre portarà
a la ciutat noms com Ismael
Serrano, Maro o Mariola Mem-
brives. També hi haurà espai per
a propostes internacionals, com
ara Jupiter and Okwees i Eli Pa-
perboy Reed. 
El programa del festival tam-

bé contempla l’espectacle Una
nit de Rumba Catalana, a càrrec
de Peret Reyes, a més de les ac-
tuacions de Santa Salut, el pop,

electrònic de Soledad Vélez o els
projectes de folk de Ferran Or-
riols i River Omelet. 
Per altra banda, també hi

haurà espai per a les produccions
pròpies i locals, com les de Sant
Boi Böira i Atzur visuals. 
Una altra proposta és la que

oferiran de manera conjunta el
Col·lectiu Karxofarock i La Ra-
tonera, perquè els assistents pu-
guin descobrir l’univers del hip
hop. El programa es comple-
menta amb activitats paral·leles
com una fira del disc, xerrades,
documentals o una exposició.

Promouen la reinserció dels
pacients dels psiquiàtrics

SALUT4El Parc Sanitari Sant
Joan de Déu participa en un
projecte, el SURE-Skills, que
promou la rehabilitació a la so-
cietat de persones ingressades en
un hospital psiquiàtric. Hi col·la-
bora amb l’hospital de Coimbra,
a Portugal, amb qui va celebrar
a mitjans de juny una trobada
per posar sobre la taula els aven-
ços del programa. 
Amb tot, la voluntat d’a-

questa iniciativa és generar opor-

tunitats perquè les persones no
imputables, a la presó o no, pu-
guin assolir habilitats específi-
ques de cara a la seva rehabili-
tació o reinserció social, i el des-
envolupament de la consciència
moral i ètica, destaquen des del
centre mèdic santboià. 
Aquest programa posa èm-

fasi en l’entrenament de les ha-
bilitats per a la vida quotidiana,
la musicoteràpia i activitats lú-
diques o d’expressió artística.

Moret amb la vara de comandament. Foto: Diputació

Foto: Arxiu

Mobilitat | Comencen les obres del nus de la Parellada
El ministeri de Transports, Mobilitat i Agenda Urbana ha formalitzat, per un

import de 65,8 milions d’euros, les obres per enllaçar l’A-2 i la C-32 mitjançant una
nova autovia, la B-25, que allegerirà la mobilitat en aquesta zona de la comarca.

El 12 de juny van fer-se uns tre-
balls de desbrossament de la ve-
getació entorn de la riera Roja,
a la zona d’especial protecció de
les aus (ZEPA) de Can Dimoni.
Segons denuncia l’entitat eco-
logista Depana, aquella actuació
ha afectat ocells protegits i anun-
cia que portarà els fets a la fis-
calia de Medi Ambient. “Les
màquines van arribar a entrar a
la riera arribant a arrasar-ne una
part”, denuncien. L’entitat avi-
sa, a més, que els treballs es van
fer en època de nidificació i que
van afectar espècies vulnerables
com ara els cames llargues, que
solen covar als fangs de la riera. 
Depana responsabilitza d’a-

quest “desgavell” a l’Ajuntament
i a l’Agència Catalana de l’Aigua
(ACA), l’encarregada de fer el

manteniment de les rieres. Pre-
guntades per aquesta qüestió,
fonts del consistori apunten a una
“fatalitat”. Segons asseguren, el
Consorci del Delta del Llobregat
va avisar el mateix 12 de juny a
l’Ajuntament que hi havia detec-
tat nius de cames-llargues a la rie-
ra. Immediatament després, els
tècnics del consistori, segons la
versió municipal, van trucar als
encarregats de les obres perquè
paressin els treballs, però ja ha-

vien fet una part inicial, la que
precisament denuncia Depana.
Des del consorci confirmen la ver-
sió i recorden que les feines de
desbrossament se solen fer a l’hi-
vern per no afectar la nidificació. 
Amb tot, des de l’Ajunta-

ment lamenten que l’ACA no avi-
sés de l’inici de les obres. L’a-
gència, al seu torn, diu que va pa-
ralitzar les obres tan bon punt va
ser informada i que té previst re-
prendre-les a finals de l’estiu.

Zona afectada pels treballs. Foto: Depana

Denuncien “greus afectacions”
a l’espai protegit de Can Dimoni
» Unes obres de desbrossament a la riera Roja afecten aus protegides
» L’entitat ecologista Depana responsabilitza l’Ajuntament i l’ACA

Francisco J. Rodríguez
SANT BOI
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Esports Futbol | El CE L'Hospitalet, rival de l'AE Prat a Copa Catalunya 
El nou AE Prat de Miquel Motoso jugarà contra el CE L'Hospitalet en la primera eliminatòria de Copa
Catalunya. Serà el pròxim 6 d'agost a l'Estadi Municipal de l'Hospitalet. Un matx que no disputarà
Putxi, un dels emblemes del club, que es retira. "El Sagnier sempre serà casa teva", li agraeix el club.  

A Jan Estruch li encanten els ca-
mions i els cotxes, els macarrons
amb formatge i endinsar-se en els
contes que li explica la mare,
Aida Nebot (Esplugues de Llo-
bregat, 1988), jugadora del CB
Roser, que li està muntant una bi-
blioteca infantil. “És un nen molt
feliç, rialler i empàtic que està des-
cobrint i coneixent les seves emo-
cions i, com a pares, l’acompa-
nyem perquè les pugui expres-
sar”, comparteix l’espluguenca.
Després de la final de la Final

a Quatre de Manresa contra el
CEEB Tordera Uni Girona, en
Jan estava trist perquè la capi-
tana, Serena Mirat, s’havia reti-
rat coixa. I s’hi va acostar: “Sere,
estàs bé?”. “Mama, mama… La
Sere ha jugat! Ja no té mal!”, va
celebrar el nen a la fase d’ascens
a Lliga Femenina 2, a Granada.
Es nota que Nebot és, com a

mínim, igual de bona mare que
de bona mestra. A l’Escola del
Parc, del Prat de Llobregat, trac-
ta d’arribar tant a qui està mo-
tivat com a qui ho està menys, i
de ser fidel a una premissa:
“T’has d’adaptar als infants i als
seus interessos i necessitats”.
S’exigeix molt i s’endú molta

feina a casa, al barri de la Sagre-
ra, i pateix quan l’alumnat no pas-
sa una bona època o no ha pogut
ajudar-lo a expressar com se sent.
Sovint es qüestiona si ho està fent
bé com a mare i professora, i el
seu entorn, que sap que fa el que
pot, li demana que agafi una
mica d’aire. El curs 2022-2023 ha

treballat amb 10 infants amb
trastorns de l’espectre de l’autis-
me (TEA), amb un mètode “visual
i experimental” i activitats com
penjar o plegar la roba o parar
taula, i amb material de fusta.
Quan m’explica que no va po-

der superar primer de Batxillerat,
em pregunto quin professorat va
tenir perquè no tragués el seu
potencial. Nebot va canviar el seu
camí i, a l’Escola Pia Sarrià i amb
el grau mitjà de Conducció d’Ac-
tivitats Fisicoesportives en el Medi
Natural, va recuperar l’alegria, i
durant molts anys va treballar
com a monitora de colònies.
Amb el temps, va estudiar el

grau superior en Tècnic d’Edu-
cació Infantil (TEI) a l’IES Can
Vilumara, de l’Hospitalet, i, des-
prés de superar la PAU, va ater-
rar a Cerdanyola, a la UAB Bar-
celona, on estudiaria el grau
d’Educació Primària, que conti-
nuaria a la Ramon Llull. L’últim
any triaria la Menció en Atenció
a la Diversitat i Educació Inclu-
siva. A Petit Aloma, una llar
d’infants de Nou Barris, es va es-
trenar com a tutora d’un grup de
18 nens i nenes d’un any.

SEGURETAT I CONFIANÇA
Sempre li han encantat els in-
fants i es deixa l’ànima per aju-
dar-los a arribar allà on vulgu-
in amb més seguretat i confian-
ça, i perquè “mai ningú els digui
que no poden fer una cosa”.
“Quan vaig conèixer una juga-
dora amb una germana que veia
el món de manera diferent, vaig
tenir molt clar que volia fer
educació especial per acompa-
nyar a aquests infants i potenciar
les seves capacitats”, afegeix.

Nebot és el viu retrat de l’Eloi,
el seu tutor al cicle mitjà i a qui
mai oblidarà: “Sempre tenia un
somriure i sabia escoltar-te i tro-
bar i potenciar els teus interessos.
Lluitava perquè mai ens donés-
sim per vençuts”. I sempre té pre-
sent la Mariona, la seva tutora del
Treball de Fi de Grau (TFG), a qui
va conèixer en un moment com-
plicat, quan una professora li
havia dit que no servia com a
mestra: “Des del primer mo-
ment vam connectar moltíssim i
em va donar suport perquè po-
tenciés el que més m’agrada, l’e-
ducació especial”. A la seva in-
vestigació, titulada El mètode
TEACCH: una eina d’aprenen-
tatge inclusiva?, Nebot defensa
que no només és una eina per a
l’alumnat TEA, sinó per a qual-
sevol, perquè “és molt vivencial”.
Ja fa 30 anys que va anotar

les seves primeres cistelles a la

Penya Barcelonista la Palma,
de la Palma de Cervelló, on ha
viscut quasi tota la vida i on va
jugar fins a mini. “Per precisar-
te on i quan he competit neces-
sito consultar un llibre. Dei-
xa’m un moment…”, demana. I
al cap d’uns segons, a l’altra
banda del telèfon, se sent com
fulleja les pàgines. “Mare meva,
què petitoneta era aquí… Aquest
és un regal que em van fer els pa-
res, el Rafa i l’Eva, pel meu 30è
aniversari. És ple d’imatges, re-
talls i textos de la meva trajec-
tòria esportiva… És molt bonic,
eh!”, descriu, orgullosa.
Al Vilabàsquet Viladecans ha

viscut tres etapes: la primera, de
preinfantil fins a primer any de ca-
det, i les altres com a sènior. Amb
el CB Cornellà jugaria el campio-
nat d’Espanya cadet i júnior, i de-
butaria a Copa Catalunya, a més
de ser ajudant a l’infantil femení.

Al Basket Almeda va ser segona de
Toni Pallé. També ha competit
amb el Club Bàsquet Santfeli-
uenc i el primer any com a Barça
CBS, i al Joventut Esportiva Ter-
rassa (JET) va ser clau perquè l’e-
quip disputés la seva primera Fi-
nal a Quatre de Copa Catalunya.
L’espluguenca va aterrar al

CB Roser l’estiu de 2017, després
del seu últim capítol a Vilade-
cans. Li encantava el joc i el que
transmetia al camp l’equip ei-
xamplenc, on tenia una amiga,
Elena González, amb qui havia
coincidit en unes colònies. Un
cop dins, va descobrir “el gran ni-
vell humà hi ha al CB Roser”.
El segon curs va comentar-los

que volia quedar-se embarassada,
i l’equip ho va entendre i el coor-
dinador, Chema Puyal, li va oferir,
i Nebot ho va acceptar, fer-li fitxa
igualment perquè pogués estar
amb el grup encara que no jugu-
és. “Em va assegurar que tenia les
portes obertes si volia tornar a
competir”, recorda l’entrevista-
da, que anava als matxs de casa i
a alguns de fora, i al cap de tres
mesos de tenir el Jan, ja va co-
mençar a entrenar amb l’equip.
L’entitat també entén que,

amb 35 anys, Nebot es plantegi
tornar a ser mare i la fórmula po-
dria repetir-se. Per una part, l’en-
trevistada s’acomiadaria del bàs-
quet per dedicar-li més temps a la
família, i per l’altra, necessita els
moments de desconnexió que li re-
gala l’esport de la seva vida.
“Aquesta ha estat una tempo-

rada increïble i és impressionant
haver-la pogut compartir amb un
equip així i que el petitó pogués
veure’m jugar a Granada”, con-
fessa, emocionada, Nebot.

Toni Delgado
EL PRAT

AidaNebot et potencia
» La jugadora del CB Roser és mestre de l’Escola El Parc, del Prat de Llobregat, i mare del petit Jan 
» “Realment t’has d'adaptar als infants i als seus interessos i necessitats”, defensa l’espluguenca

L’alegria de Jan Estruch i Aida Nebot, fill i mare. Foto: David Estruch
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L’assaig de Michela Murgia és tota una
provocació. Un text ple d’ironia sobre la
perillosa propagació dels populismes a
les nostres societats. Mercè Arànega es
posa a la pell d’aquesta escriptora i acti-
vista italiana per convertir-se en la pro-
tagonista d’un monòleg que denuncia
l’actual onada de feixisme.

A la sala Villarroel de Barcelona.

Teatre

Instruccions per fer-se feixista
Michela Murgia

Rauw Alejandro està disposat a ser un dels
artistes més escoltats aquest estiu amb
el seu nou àlbum, Playa Saturno. El single
que va estrenar com a avançament del
disc és Baby hello, amb l’exitós productor
Bizarrap, però l’àlbum també inclou una
sorprenent col·laboració amb Miguel
Bosé, Si te pegas. No hi ha, en canvi, cap
cançó amb la seva parella, Rosalía.

Música

Arriba la pel·lícula més esperada de l’es-
tiu, després d’una promoció inigualable.
En aquest film de Greta Gerwig, la famosa
nina Barbie abandona Barbieland (on té
una vida perfecta) per anar al món real.
En Ken, com no podia ser d’una altra ma-
nera, decideix acompanyar-la. Però quan
el CEO de Mattel descobreixi que s’han es-
capat, intentarà retornar-los a la caixa.

Pelis i sèries

Barbie
Greta Gerwig

Playa Saturno
Rauw Alejandro

Els infants de la guerra
De la Guerra Civil Espanyola se n’han fet moltes exposi-

cions, pel·lícules, sèries, obres de teatre i tota mena de mos-
tres artístiques. Però cap com la que ha estrenat aquest ju-
liol l’Arxiu Històric de Barcelona, que porta per títol L’Arxiu

en guerra. La Casa de l’Ardiaca i la Sala de Lectura per a In-
fants durant la Guerra Civil. En aquesta exposició es poden
veure els dibuixos que van fer centenars de nens i nenes

barcelonins durant els primers mesos de la guerra. La mos-
tra està comissariada per l’historiador Daniel Venteo i la bi-
bliotecària Maria Messeguer, que va descobrir els dibuixos.

A N N A  B A R R A C H I N AQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La Bibiana i la Belonísia són dues ger-
manes que viuen a Água Negra, una plan-
tació del nord-oest del Brasil. Quan són
petites descobreixen una maleta sota el
llit de la seva àvia amb un ganivet esmolat
a dins. Aquesta troballa els canvia la
vida per sempre i des de llavors es veuen
obligades a no separar-se l’una de l’altra
i a mimetitzar-se fins a fer-se indistingibles.

Llibres

Arada torta
Itamar Vieira Junior

|Venba
Aviat arribarà Venba, el joc de cuina en què et posaràs a la pell d’una família de

l’Índia que es muda al Canadà als 80. Per a PC, PS5, Switch i Xbox One i Series X/S. 
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Amb només divuit anys, Anna Barrachina (Sitges,
1955) va entrar a formar a part de la cèlebre com-
panyia de teatre La Cubana, i el seu idil·li amb la

interpretació no s’ha acabat mai. En aquests
prop de quaranta anys de trajectòria, l’actriu ha
estat una cara habitual a TV3 i ha entrat a les llars
catalanes amb sèries com Ventdelplà o Merlí. Fa

vuit mesos, però, li van detectar càncer de pulmó
i va deixar temporalment el teatre. Aleshores no
ho va explicar, però s’ha animat a fer-ho en una
entrevista al diari Ara publicada aquest mes de
juliol, ara que ja està recuperada. De fet, no no-
més ja ha superat la malaltia, sinó que fins i tot

ha tornat als escenaris. Des del passat 28 de juny
i fins al 27 de juliol protagonitza Nessun dorma,
d’Eu Manzanares, a la Sala Beckett de Barcelona.
El públic i la professió han celebrat la seva recu-

peració i reincorporació a la feina.

Famosos

Ser una actriu de renom a Catalunya
Ha fet cinema, televisió i teatre des dels divuit anys

Explicar que ha superat un càncer de pulmó
Aquesta greu malaltia la va portar a deixar el teatre i ara hi ha tornat

Onada de missatges d’afecte i respecte 
Ha rebut moltes mostres de suport de companys i espectadors
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

MANTENIMENT

Els filtres d’aire d’alt rendiment poden contribuir a millorar 
la qualitat de l’aire a l’interior de les llars i dels edificis  

CORTINES

FILTRES

PLANTES

E S T I L S  D E  V I D A

i LLAR
La qualitat de l’aire interior és molt important per a la salut. De
fet, amb l’experiència de la pandèmia hem pogut comprovar
com n’és de rellevant ventilar les cases. Però els virus no són l’ú-
nic problema, ni tampoc n’hi ha prou d’obrir de tant en tant les
finestres. La renovació de l’aire interior va molt més enllà i és
clau per mantenir les condicions òptimes als habitatges, a les
oficines i, en general, als edificis d’ús públic. 
Evidentment, ventilar amb regularitat és el primer pas per

evitar la concentració tant de virus com de partícules fines,
àcars, floridura, pol·len, gasos tòxics, compostos orgànics... Però
també és vital netejar i mantenir adequadament els sistemes de
calefacció, ventilació i aire condicionat.  
Si fem servir molt l’aparell d’aire condicionat i ventilem poc,

per estalviar energia, la millor opció és comptar amb filtres d’a-
ire d’alt rendiment, que ajudin a millorar la qualitat de l’aire. Si,
en canvi, optem per obrir les finestres molt sovint, cal fer servir
cortines per evitar que els contaminants externs entrin a l’inte-
rior. I si teniu dubtes, especialment en el cas dels edificis, el mi-
llor és fer proves de control de qualitat.  

L’aire interior, commés renovatmillor

Els aparells d’aire condicionat són una gran font de pols 
i de contaminació interior: cal netejar-los i mantenir-los  

Les claus

Una bona manera d’evitar pols, fum, pol·len o al·lèrgens és fer
servir cortines o algun tipus de filtre quan obrim les finestres 

Les plantes d’interior, com ara les palmeres, l’àloe o les
falgueres, absorbeixen contaminants i netegen l’aire  
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